
فرهنگی   9 چهارشنبه 10 اسفند   1401- 8 شعبان 1444 - 1 مارس 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  5943

لوپتو نام جدیدترین و بهترین انیمیشن سال 
۱۴۰۱ ایران بــه همت گروهی از انیماتورهای 
کرمانی، با حمایت مرکز انیمیشن حوزه هنری 
ســاخته شده اســت. این پویانمایی سینمایی 
به کارگردانی عباس عســکری و تهیه کنندگی 
محمدحســین صادقی و احسان کاوه داستان 
پسربچه ای است که می تواند فرشته ای را ببیند 
و با او حــرف بزند. او و پــدرش کارگاه تولید 
اســباب بازی دارند و با تولید اســباب بازی به 
آسایشگاه بیماران روحی کمک می کنند. لوپتو 
اکــران خود را از اوایل آبان مــاه آغاز کرد و تا 
کنون با گذشت ۱۲ هفته از آغاز اکران خود و با 
جذب ۵۸۰ هزار مخاطب، توانست در مجموع 

فروش گیشــه ســینماها و اکران های سیار به 
مرز ۱۵ میلیارد تومان برســد. به همین بهانه 
و در روزهای آخر اکران این انیمیشن تاریخی 
با کارگردان این اثر به گفت وگو نشســتیم که 

تقدیم خوانندگان می شود.
برایمان  لوپتو  داستان  موضوع  درباره 
بگویید و اینکه چه شد که این نام را برای 

فیلم انتخاب کردید؟
هســته اصلی داســتان لوپتو درباره کارگاه 
تولید اســباب بازی اســت که تعطیل می شود 
و پســر آقای کمالــی، صاحــب کارگاه، وقتی 
ناامیــدی پــدرش را می بیند تــاش می کند 
تــا کارگاه را باز کند. لوپتو نام عروســک های 

دست ساز مادربزرگ ها در کرمان است؛ البته در 
طول ســاخت فیلم متوجه شدیم که در برخی 
اســتان های دیگر کشــور هم به عروسک های 
دست ساز لوپتو می گویند. هدف مان از نام گذاری 
لوپتو، احیای برخی اسامی است که امروزه دیگر 
رایج نیستند و کمتر کسی با این نام ها آشناست.
گویا زمان زیادی صــرف تولید لوپتو 
شــد، چقدر طول کشید تا لوپتو ساخته 
شود؟ چند نفر در این پروژه به شما کمک 

کردند؟
معمولاً تولید انیمیشن، کار زمان بری است، 
به ویژه برای تولید انیمیشــن ســه بعدی، در 
مقایسه با رئال، زمان بیشتری نیاز است. تولید 
لوپتو در حقیقت از تابستان۹۵ استارت خورد 
و پایان ســال۹۷، کار تمام شد. فیلمنامه لوپتو 
را من و فرشاد امین زاده نوشتیم، در اوج تولید 
کار، ۳۰ انیماتور حضور داشتند؛ البته تیم قصه 
۴نفره بود و نگارش جزئیات و دیالوگ ها را من 

و فرشاد امین زاده به تنهایی انجام دادیم.
 با استقبالی که از لوپتو شد به نظرتان 
این فیلم توانسته سینمای کودک را احیا 

کند؟
لوپتــو تا یــک ماه در گیشــه ســینماها 

صدرنشین بود و در طول یک ماه و اندی اکران، 
هنوز هــم از لحاظ فــروش و جذب مخاطب 
جزو برترین هاست. به لحاظ سینمای کودک، 
مــا فیلم کم داریم، در همه دنیا انیمیشــن ها 
مخاطب بســیاری دارند، چراکــه کودکان به 
همراه خانواده های شــان برای تماشا به سینما 
می رونــد. اینگونه فیلم ها بســته ای فرهنگی 
برای خانواده و کودک اســت و جزو تفریحات 
خانوادگی به شــمار می روند. در ایران اما، فیلم 
کودک به خوبی شناخته نشــده است و تعداد 
فیلم های کودک چندان زیاد نیســت. به نظرم 
باید کیفیت فیلم ها بهتر شود تا مخاطب کودک 

را جذب کند.
لوپتو چه محتوایی را به مخاطب ارائه 
می دهد؟ آیا فقــط یک فیلم برای جذب 

کودک است؟
در لوپتو، فرشته و ایمان به خدا هست. لوپتو 
امید و تاش را در کنار ایمان نشان می دهد، ما 
روز اول که نشستیم ایده لوپتو را بررسی کنیم، 
محتوا مدنظرمان نبــود، هدف مان این بود که 
ببینیم آیــا این ایده ظرفیت جذب مخاطب را 
دارد یا نه، ایده وقتی جذابیت داشته باشد ادامه 

پیدا می کند و محتوا را به وجود می آورد.

بــه نظر شــما، لوپتــو توانســته با 
انیمیشن های خارجی رقابت کند؟

لوپتو در طول اکران، مخاطب خوبی داشته 
اســت. وقتی می بینیم در طول یک ماه و اندی 
صدرنشین گیشــه ســینما بوده، پس قابلیت 
رقابــت را دارد. کودکی کــه تا چند وقت پیش 
با تلفن همراه یا در تلویزیون، انیمیشن خارجی 
می دید حالا لوپتــو را می بیند؛ البته رقابت کار 
ایرانی با خارجی که بودجه بســیاری داشته و با 

کمک تیمی قوی آماده شده، ناعادلانه است.
لوپتو  تولید  از خاطرات تان در طــول 

برای مان تعریف کنید؟
چون مراحل تولید انیمیشن طولانی است، 
همه روزهایش برایم خاطره انگیز اســت. لوپتو 
با زندگی مــن پیوند خورده اســت. زمانی که 
فیلمنامه را آماده می کردم تازه ازدواج کرده بودم 
و حالا لوپتو را با دخترم تماشــا می کنم؛ البته 
لوپتو سال۹۸ آماده اکران بود که به دلیل کرونا 
عقــب افتاد. خاطره ای که متأثــرم کرد مربوط 
 به یکی از لوکیشــن های لوپتوست که خانه ای 
تاریخی با نام شــرکت فرش اســت که بعدها 
متوجه شدیم تخریب شده و برایم ناراحت کننده 
بود که یک جای سنتی و زیبا خراب شده است.

عباس عسکری، کارگردان لوپتو:

»لوپتو« قابلیت رقابت با پویانمایی های خارجی را دارد

معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســامی چند 
ســاعت مانده به دوره جدید انتخابات اتحادیه ناشــران و 
کتابفروشــان تهران، اعام کرد: به زودی اتحادیه مستقل 
کتابفروشــان در تهران تشــکیل می شــود؛ اقدامی که 
همزمانی آن با انتخابات، در محفل های نشر، پرسش برانگیز 

شده که آیا حاوی پیام خاصی بوده است؟
به گزارش ایسنا، اسناد موجود بیانگر آن است که اتحادیه 
ناشــران و کتابفروشان تهران که مهمترین و فراگیرترین 
اتحادیه نشر کشور بوده، یکی از نهادهای صنفی دیرپایی 
اســت که در ســال ۱۳۳۷، به ریاســت نصرالله سُبوحی 
)کتابفروشــی مرکــزی( و معاونــت محمدعلــی ترقّی 
)کتابفروشی خیام( فعالیتش را شروع کرد. هرچند سال ها 
پیش از آن انجمن ناشــران و کتابفروشان تأسیس شده 
بود و حتی نشــریه ای هم به نــام کتاب های ماه در چند 
شماره منتشر کرده بود و باز قبل از آن در سال ۱۳۲۵ هم 

کتابفروشان گردهم آیی هایی داشتند.
اتحادیه ناشــران و کتابفروشــان تهــران فعالیت خود را 
ذیل قانون نظام صنفی و آن گونه که اساســنامه آن اعام 
می کند، به منظور حفظ و حمایت از حقوق صنفی و انجام، 
ایجــاد و تحکیم اصول همکاری بیــن افراد صنف، بهبود 
وضع پیشه و خدمات در ارتباط با رفاه مصرف  کنندگان و 
تسهیل روابط افراد صنفی با مؤسسات دولتی، خصوصی و 

اتحادیه ای، فعالیت رسمی خود را آغاز کرد.
اتحادیه ناشران و کتاب فروشان تهران از هفت رسته ناشران، 
کتاب فروشان، موزعان کتاب، ناشر کتاب فروشان، تولید و 
توزیع کنندگان کارت و پوستر، و ناشران الکترونیک تشکیل 
شده اســت. براساس قانون، عضویت کلیه افراد حقیقی و 

حقوقی فعال در حوزه صنعت نشــر و یا کتابفروشــی در 
اتحادیه آزاد اســت و در خال سال های متمادی فعالیت 
این اتحادیه، اعضای آن از مرز ۱۳۰۰ عضو گذشته  است؛ 
براساس اطاعات ســایت اتحادیه ناشران و کتابفروشان 
به تفکیک رسته ها ۶۴۵ عضو کتابفروش، ۴۹۹ عضونشر 
مکتوب، ۱۳۲ عضو ناشر کتابفروش، ۱۴ عضو دفتر پخش 
کتاب، ۵۲ عضو کارت و پوستر و ۴ عضر نشر الکترونیک.

دلیل این  را که ناشــران و کتابفروشــان ذیل یک چتر و 
در یک اتحادیه فعالیت صنفــی می کند، این گونه عنوان 

کرده اند که اکثریت ناشران به رسم سنت دیرینه و روابط و 
مناسبات بازار، در کنار فعالیت های انتشاراتی، کتابفروشی 

هم دائر کرده اند.
 یکی از مسائل همیشــگی ترکیب هیئت مدیره اتحادیه 
ناشــران و کتابفروشــان، از ناشــران و کتابفروشان است 
و برخی معتقدند این اتحادیه را نباید به رســته ناشــران 
منحصــر کرد و ناخــودآگاه اعتراض رســته های دیگر را 
برانگیخت. هرچند هیأت مدیره های ادواری این اتحادیه به 
دلایل معینی همواره از رسته ناشران انتخاب می شده اند، 

اما تصویر بزرگ تری از صنف و اتخاذ روش صحیح تعامل 
میان رســته ها و درون رســته ها، می تواند یکپارچگی و 
همدلی صنف را تقویت کند و مشــارکت را ارتقا بخشد. 
البته برخی از ناشران معتقدند یکی از راه کارهای مشکات 
اتحادیه ناشران و کتابفروشان، تخصصی شدن آن ها یعنی 
تفکیکش به اتحادیه ناشران و اتحادیه کتابفروشان است 
که هر کدام به صورت متمرکز به دغدغه های صنف خود 

بپردازند.
حالا چند ســاعت مانده به انتخابات اتحادیه ناشــران و 
کتابفروشان تهران، از قول یاسر احمدوند، معاون فرهنگی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسامی، نقل قول کوتاهی در سایت 
خانه کتاب منتشر شــده، مبنی بر اینکه پیرو درخواست 
کتابفروشــان در تهــران زمینه تفکیک کتابفروشــان از 
اتحادیه ناشــران و کتابفروشان فراهم شــده و به زودی 

اتحادیه مستقل کتابفروشان تشکیل می شود.
 به نظر رویکرد معاونت فرهنگی ارشاد در دولت سیزدهم 
رویکرد متفاوتی به اتحادیه دارد؛ چناچه دیدارهای ابتدایی 
معاون فرهنگی با انجمن های نشــر این نکته را به ذهن ها 
متبادر می کــرد. البته احمدوند دربــاره رویکرد معاونت 
فرهنگی نسبت به اتحادیه ناشران و کتابفروشان با توجه 
به دیدارهایی کــه ابتدای حضورش در معاونت داشــته 
اســت، به ایسنا گفته بود: »اگرچه رفتاری را که برخی از 
جریان های نشر داشتند به سود و به صاح نشر نمی دانم، 
آثارشان هم معلوم اســت اما این به معنای نگاه سیاسی 
و اعتقادی نیســت. بســته به خود صنف دارد. می خواهد 
جریانی را تقویت کند یــا نکند، رأی دهد یا ندهد، آن ها 

مسائل داخلی صنف است و من دخالتی در آن ندارم.«

جعفری لنگرودی درگذشتشوک وزارت ارشاد به انتخابات اتحادیه ناشران و کتابفروشان
جعفــری  جعفــر  محمــد 
لنگــرودی )حقوقدان، فقیه، 
مجتهــد، حقوق پژوه، محقق 
و قاضــی و اولین نویســنده 
ایران(  حقوقی  دایره المعارف 
روز هشــتم اسفند در ایست 

بورن انگلستان درگذشت. 
بــه گزارش ایلنا محمد جعفر جعفری لنگــرودی عاوه بر تحصیات حوزوی 
در قم و مشــهد تا اخذ درجه اجتهاد، تحصیات آکادمیک خود را در دانشگاه 
تهران ادامه داد. وی در سال ۱۳۳۹ با ارائه پایان نامه تاثیر اراده در حقوق مدنی 
موفق به کســب مدرک دکترای حقوق خصوصی و قضایی خود از دانشــکده 
حقوق دانشگاه تهران شد. کتاب دایره المعارف عمومی حقوق )الفارق( وی در 
سال ۱۳۸۷ شمسی، به عنوان برترین کتاب سال رشته حقوق معرفی گردید. 
کتاب ترمینولوژی حقوقی این حقوقدان نیز مورد استفاده فراوان حقوق پژوهان 
قرار می گیرد.  در پی درگذشت جعفری لنگرودی، سیدمصطفی محقق داماد 
)مجتهد، حقوق دان و استاد حوزه و دانشگاه( پیام تسلیت ارسال نمود. در این 

پیام آمده است: 
انا لله وانا الیه راجعون 

ان اثارنا تدل علینا 
فانظروا بعدنا الی الاثار 

با کمال تأســف و تالم بدینوسیله رحلت عالم جلیل القدر، پژوهشگر پرتاش 
مرحــوم مغفور دکتر محمد جعفر جعفری لنگرودی را به اطاع ارباب فضیلت 
ودانش می رســاند. اوکســی بود که برای اصالت دانش حقوق مدنی درایران 
واتصال ان به منبع عظیم فقه اســامی اهتمام نمود وموفق دراین هدف شد. 
امروز آثار ان برگوار مرجع ومنبع برای محققان وپژوهشگران این شاخه از دانش 
است. اینجانب این ضایعه اسفناک را به جامعه حقوقی کشوروبستگان سوگوار 
ایشــان تســلیت عرض می کنم. برای روح آن درگذشته رضوان واسعه الهی و 
طول عمر ومزید توفیق حقوقدانان متفکر واندیشمند بزرگ کشورمان ازدرگاه 

حق متعال مسالت دارم.

مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی:
پیگیر ماجرای تهدید خبرنگار تبریزی هستیم

مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی در واکنش به ویدئوی سیلی زدن 
به خبرنگار تبریزی، این اقدام را محکوم کرد. به گزارش ایرنا، ایمان شمسایی، 
مدیرکل مطبوعات و خبرگزاری های داخلی در واکنش به ویدئوی سیلی زدن 
به خبرنگار تبریزی در صفحه شخصی اش در اینستاگرام نوشت: آقایان مسئول! 
ماجرای فرماندار و خبرنگار رفسنجانی که پیش آمد گفتید خبرنگار هم مقصر 
بوده، اصا کاری ندارم این ادعا درســت اســت یا غلط. اما سیلی زدن و تهدید 
کردن قطعا محکوم است حتی اگر شهروند معمولی باشد چه رسد به نماینده 
افکار عمومی که مجوز رســمی از این نظام برای کار خبری دارد. اینکه عضو 
شورای شهر خواسته خبرنگار از او فیلم نگیرد و قصدش انداختن گوشی بوده 
در کان ماجرا فرقی نمی کند. با مدیرکل ارشاد صحبت کردم. در راه استانداری 
بود و قرار شــد پیگیری کند. با خبرنگار و مسئول خانه مطبوعات استان هم 
صحبت کردم. هشتم اسفند در برخی رسانه ها ویدئویی منتشر شد که یکی از 

اعضای شورای شهر تبریز به صورت خبرنگار سیلی می زند.

برگزاری یادمان استاد وحیدی
دومین یادمان اســتاد حسین وحیدی تحت عنوان سروش شیدایی با هدف 
تجلیل از یاد ، مقام و منزلت شــامخ استاد گرانقدر زنده یاد حسین وحیدی 
ستاره ی پر فروغ آسمان علم و ایمان که مدت ۷۷ سال مشغول به تدریس 
ریاضیات بودند در روز دوشــنبه مورخ ۱۴۰۱/۱۲/۰۸ در ســالن اجتماعات 

موسسه آموزشی سروش برگزار گردید .
در ایــن همایش که با حضــور دکترعلی اصغر فانی وزیر ســابق آموزش  و 
پــرورش، جناب آقای دکتر محســن حاجی میرزایی وزیر ســابق آموزش و 
پرورش دکتر حســین مظفر عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، اســتاد 
صفری نیا، دکتر داودی، دکتر محمــود مهر محمدی و دکتر صدری محقق 
کتب درســی برگزار گردید؛ قابل ذکر اســت همچنین توسط بزرگان عرصه 
ی علــم و دانــش از ۳تن از برگزیدگان دومین دوره  ایــن یادمان تقدیر به 

عمل آمد .
آقاي عبدالله شــیرازي مدیر و موسس مجتمع سروش با بیان اینکه یادمان 
سروش شــیدایي قرار است هرساله همزمان با ســالروز تولد استاد حسین 
وحیدي برگزار گردد، نوید یک حرکت تازه و نشــاط بخش در حوزه آموزش 
و تعلیم را به جامعه ي مدرســان داد و افزود هرســال از مقام شامخ معلمان 

و آموزگاران برجسته کشور در خال این یادمان تقدیر بعمل خواهد آمد .
همچنین آقاي  حمید رضایي  دبیر اجرایي این یادمان خاطر نشان کرد : در 

این رویداد علمی و فرهنگی ۸محور ذیل
۱- ترویج کتاب و کتاب خوانی
۲- توسعه مهارتهای اجتماعی

۳- ترویج تفکر نقاد
۴- ترویج هنر و تفکر هنری

۵- ترویج مشارکت دانش آموزان و والدین در راهبری مدرسه
۶- ترویج رفاقت و پرهیز از رقابت توام با حسادت

۷- ترویج فرهنگ گفتگو
۸- ترویج عدالت باتوجه به تفاوتهای فردی

به عنوان موضوع ارســال آثار ،طرح ها و ایده ها شــرکت کنندگان   معرفی 
شده که از اقصی نقاط کشور آثار ارسالی مورد تحقیق ، بررسی و ارزیابی قرار 

گرفته و از منتخبان تقدیر و تشکر بعمل آمده است .

برگزاری نمایشگاه هنر های تجسمی کارناوال 
نگاره ها در برج آزادی

نمایشگاه گروهی هنر های تجسمی به کیوریتوری سجاد آقابابائی جمعه ۱۲ 
اسفند ساعت ۱۵ در تالار آسمان افتتاح می شود.

به گزارش روابــط عمومی برج آزادی، این رویداد هنری با مشــاوره هنری 
دکتر میرعلیرضا دریابیگی و همچنین انتخاب آثار توسط اعضا شورای هنری 
مؤسســه باروک و برج آزادی، استادان هومن شــیخ بشارتی، رضا جاویدی، 

میرحسین دریابیگی انجام شده است.
این نمایشگاه به همت مجموعه فرهنگی هنری برج آزادی و مؤسسه فرهنگی 

هنری خانه  هنر باروک برگزار می شود.
ســپیده عجمی، سمانه گروسی، نفیســه علوی، الناز هاشــم منیری، صبا 
بهرامی، نفیسه الیکاهی، سمیرا حسن پور، مرجان مسگری، مهرناز خیاطی، 
الناز موســی خانی، مهوش فرجی، ندا شــاملو، فریماه شریفی، مریم محمد 
ابراهیم زاده، دینا ولد بیگی، رمیصا محمدعلی، ر ها خســروانی، سارا رحمتی، 
کوثرالســادات موسوی، زهرا آقابابائی، حدیثه کرمی، سوده نوین چهر، نیوشا 
مســلمان زاده فرکوش، یاســمن کمالی، مبینا علیاری، علی جندالهی، پانیذ 
هاشــم زاده، محمدمهدی پرالشریعه، کیانا اسعدی، ارشــان مرادین، کیمیا 
عالمی، امیر حســین عادل، نگین صدوقیان زاده هنرمندان شرکت کننده در 

این نمایشگاه هستند.
در این نمایشــگاه همچنین آثار هنرمندانی از اســتان های قزوین، گیان، 
کردســتان، مشــهد و قم حضور دارد. این نمایشــگاه تا ۱۹ اسفند در تالار 
آســمان برج آزادی دایر خواهد بود و عاقمندان می توانند همه روزه به جز 

شنبه از ساعت ۹ تا ۱۸ از آن بازدید کنند.

آشنایی نوجوانان کتابخانه اخلاق 
با تکنیک های تمرکز ذهن

به منظور ارتقای نوجوانان با تکنیک هــای تمرکز ذهن، برنامه »ذهن برتر« 
روزهای پنج شنبه از ساعت ۱۰ تا ۱۱:۳۰ در کتابخانه اخاق اجرا می شود.

به گزارش روابط عمومی فرهنگسرای اخاق، آموزش شطرنج که تمرکز ذهن 
یکی از فاکتورهای اصلی این بازی اســت در ۸ جلسه به کودکان و نوجوانان 
عضو کتابخانه اخاق آموزش داده می شــود. براســاس این خبر، آشنایی با 
صفحه شطرنج، چیدمان مهره ها، حرکت، بازی های دو نفره، از جمله بخش 
هایی است که در طول دوره توسط کارشناس شطرنج »ناصر حاجی زاده« به 
اعضای کودک و نوجوان کتابخانه اخاق آموزش می دهد. کتابخانه اخاق در 
خیابان پیروزی، خیابان شکوفه، خیابان شهید کاظمی، جنب بوستان گلزار، 

شماره ۲۴ طبقه سوم فرهنگسرای اخاق واقع است.

اخبارکوتاه

بهروز افخمی ســاخت فیلــم جدیدش را به 
تعویق انداخت.

اوایــل بهمن ماه امســال بهــروز افخمی از 
برنامه ریزی برای ساخت جدیدترین فیلمش 
با نام »صبح اعدام« خبر داد و تاکید کرد که با 
توجه به زمان روایت داستان، فیلمبرداری باید 
حتما در زمستان انجام شود. اما او در روزهای 
برگزاری جشنواره فیلم فجر مشغول اجرای 
برنامه تلویزیونی هفت شد و به نظر می رسید 
پس از پایان جشــنواره مقدمات برای کلید 
زدن فیلم مهیا می شود تا اینکه روز گذشته در 
نشست خبری هفدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم مقاومــت نام بهروز افخمــی به عنوان 
رییس هیأت داوران بخش اصلی جشــنواره 
اعام شــد. افخمی در پاسخ به اینکه با توجه 
به حضورش در این جشنواره و سپری شدن 
فصل زمستان تکلیف ساخت »صبح اعدام« 
چه می شــود؟ به ایســنا گفت: فیلمبرداری 
»صبح اعدام« پس از پایان ماه رمضان شروع 
می شود. برای فیلم بجز فضاهای سرپوشیده 
یک میدان تیر داریم که برای کار در آن جا بر 

فصل زمستان تاکید داشتیم ولی الان درختی 
در آن دیده نخواهد شد و فیلمبرداری را اوایل 
اردیبهشت آغاز می کنیم. این فیلمساز درباره 
ماجــرای »صبح اعدام« به ایســنا گفته بود: 
فیلم به دو ســاعت زندگی »طیب رضایی« 
پیش از اعدام برمی گردد. من ۲۰ سال پیش 
اولین بار گزارشــی از تیرباران و اعدام طیب 
حاج رضایی و اسماعیل رضایی را در روزنامه 
کیهان خواندم که ۱۱ آبان ۱۳۴۲ اتفاق افتاده 
بود. خیلی تعجــب کردم که خبرنگار چطور 
جرأت کرده جزئیات را بنویسد و اصا چطور 
چاپ شده است. برایم جای سوال داشت که 
روزنامــه کیهان چطور این کار را انجام داده؟ 
ســردبیرش چه کســی بوده؟ ایــن گزارش 
را الان در آرشــیو روزنامــه و جاهایی مثل 
کتابخانه مجلس هم می توان خواند. گزارش 
اعدام تا جایی که سانسور می توانسته تحمل 
کند هوادار تیرباران شــوندگان است و آن ها 
را بخاطر وضعیتی کــه در آن قرار گرفته اند 
تحسین می کند. افخمی یک ماه قبل درباره 
بازیگران این فیلم هم گفته بود:سعی کردم از 

بازیگران تئاتر بیشتر استفاده کنم و تا موقعی 
که صدای آن ها به صورت نمایش رادیویی از 
ابتدا تا انتها ضبط و ماکت صدا تولید نشــود 
بــا قطعیت نمی توانم بگویــم از کدام بازیگر 
اســتفاده می کنم ابتدا باید صدای بازیگرها 
قطعی شــود. اما نقش »طیب« را مســعود 
شــریف بازی می کند و تعــداد دیالوگ های 
این شــخصیت کم اســت و مجموعاً به ۲۰ 
خط هم نمی رسد؛ بنابراین کسی نیست که 
به خاطر صدا یا نحوه اجرا احتمال تغییر داشته 
باشــد، همین که فیزیک و قد و بالا و چهره 
و ســابقه ای به عنوان بازیگــر از او در اختیار 
داریــم کفایت می کند که بگوییم مســعود 
شــریف قطعاً نقش طیب را بازی می کند اما 
در مورد دیگران هنوز مطمئن نیســتم. مثا 
خبرنگار کیهان که در صحنه حضور داشته، 
روایت را انجام می دهد و به همین جهت در 
مورد او صدا خیلی مهم تر از چهره است. وی 
بیان کرد بود: مسئله ما دو تا آدم است که در 
حال اعدام هستند و به تدریج متوجه شویم 
که در این ســاعت های آخــر با همدیگر چه 

حرف هایی می زنند یا با دادستان و سرهنگ 
چه حرف هایی دارند، مثل یک جور نمایشنامه 
اســت که در فضای محدودی اجرا می شود و 
کل ماجرا در پادگان حشمتیه، در یک راهرو، 
اتاق تشــریفات پیش از اعدام، یک جاده به 
ســوی میدان تیر و خود میــدان تیر اتفاق 
افتاده اســت. این فیلم قرار اســت به شکلی 
تقریبا اقتباسی و بر اســاس گزارش منتشر 
شــده در روزنامه کیهان از ساعت اعدام و نیز 

به شکل ســیاه و سفید ساخته شود. آخرین 
فیلم افخمی »فرزند صبح« است که روایتی 
از کودکی امام خمینی )ره( اســت و هنوز به 
نمایش عمومی درنیامده است. افخمی حدود 
یک ســال قبل در مصاحبه ای دیگر با ایسنا 
که به بهانه صدور پروانه نمایش همین فیلم 
انجام شد، »فرزند صبح« را بهترین فیلم خود 
عنوان کرد. این فیلم احتمالا خردادماه ۱۴۰۲ 

اکران خواهد شد.

»صبح اعدام« افخمی به تعویق افتاد

همواره با نزدیک شدن به روزهای پایانی سال 
بحث افزایش قیمت بلیت سینما برای سال 
آینده مطرح می شــود و امسال نیز طبیعتاً 
این مســئله به موضوعی قابل بحث تبدیل 
شده که با کاهش شدید مخاطبان سینما در 
ماه های اخیر حساسیت آن دو چندان شده و 
مشخص نیست که برای قیمت بلیت سینما 
در سال آینده چه تصمیمی اتخاذ خواهد شد.
در ایــن بین؛ برخی ســینماگران طبیعتاً با 
افزایش قیمت بلیت مخالف هســتند چراکه 
شرایط اقتصادی و میزان مخاطبان سینما به 
حدی بحرانی اســت که افزایش قیمت قطعاً 
ســینما را با کاهش شدیدتر مخاطب مواجه 
می کند و از طرفی برخی بــر این عقیده اند 
که قیمت بلیت سینما هیچ تناسبی با میزان 
تورم نــدارد. عبدالله علیخانــی )تهیه کننده 
ســینما، مدیر ســینما عصر جدید و مدیر 
مؤسســه پویا عصرفیلم( یکــی از موافقان 
افزایش قیمت بلیت ســینما با اعداد و ارقام 
مســتند خود اســت اما متعقد است تعیین 
قیمت باید کاما حســاب شده و با حمایت 
دولت از سینما همراه باشد. این تهیه کننده 
در گفتگو با ایلنا درباره افزایش قیمت بلیت 
سینماها در ســال آینده گفت: برای بررسی 

ایــن موضوع که قیمت بلیت ســینما تا چه 
حد باید افزایش داشــته باشد یا اصاً نیازی 
به افزایش قیمت نیست، باید مسائل بسیاری 
را در نظر گرفت امــا به طور کل باید بگویم 
که قیمت بلیت در ســینمای ایران از همان 
ابتدا افزایش منطقی نداشته است. علیخانی 
تصریــح کرد: اگر بخواهیم نگاهی ســطحی 
و مقطعی داشــته باشــیم باید بدون در نظر 
گرفتن مسائلی که باعث شده سینما در این 
شــرایط رکود قرار بگیرد بــا افزایش قیمت 
بلیت مخالفت کنیم اما باید بدانیم که ماجرا 
پیچیده تر از این حرف هاســت. سینماگران 
تنها قشری هستند که با قیمت روز اثرشان را 
تولید می کنند و بسیار کمتر از میزان قیمتی 
که نسبت به تورم منطقی است، محصولشان 
را می فروشند. برای مثال زمانی بلیت سینما 
در سینمای لاله زار ۳ تومان بود و در سینمای 
آزادی ۴ تومــان و در همان منطقه شــما با 
همان قیمت یا نهایتاً کمی بیشــتر از بلیت 
سینما می توانســتید یک چلوکباب برگ به 
عنوان نهار میل کنید. من مثال دقیق زدم و 
اسناد این قیمت ها را دارم و می توانم منتشر 
کنم؛ الان قیمت بلیت ســینما در لاله زار و 
همان سینما آزادی اگر ۴۵ هزار تومان باشد،  
همان رســتوران همان غــذا را ۲۵۰ تا ۴۰۰ 
هزار تومان می فروشــد، بنابراین اگر قرار بود 
از همان ابتدا بر اســاس تورمی که در کشور 

ما وجود دارد،  قیمت بلیت سینما را افزایش 
دهیم امروز بلیت سینما باید ۳۰۰ هزار تومان 
می شد. وی افزود: سینماگر و سینمادار فردی 
جدا از جامعه نیست، او با همین تورم زندگی 
می کند و با همین قیمت ها محصولش را تولید 
می کند و سینمادار هم با همین قیمت ها باید 
لوازم ســینمایش را تهیه کند، قبض برق را 
پرداخت کند و بــه کارکنانش حقوق بدهد 
اما ســینما امروز در شرایطی قرار گرفته که 
باید بسیار کمتر از میزان تورم محصولش را 
بفروشد، اگر ما در افزایش قیمت بلیت روندی 
همگام با دیگر محصولات داشــتیم امروز با 
افزایش قیمت بلیت کسی اعتراض نمی کرد 
و می پذیرفــت که به تبع شــرایط اقتصادی 
باید این اتفــاق رخ دهد؛ اما حالا که اینطور 
نشــده قطعاً افزایش قیمــت بلیت منجر به 
ریزش مخاطب می شود و کسانی که در این 
شــرایط به افزایش قیمت اعتراض دارند هم 
حرفی منطقی می زنند چراکه همه می دانیم 
ســینمای ایران بــه خودی خــود با ریزش 
مخاطب مواجه اســت و این اتفاق می تواند 
حداقل در کوتاه مدت موجب ریزش شــدید 
مخاطب شــود. این تهیه کننده خاطرنشان 
کرد: امروز برای یک خانواده سخت است که 
هر نفر مثاً ۷۰ هزار تومان پول بلیت سینما 
بدهند و یک فیلم ببینند چراکه از روز اول به 
سینما اجازه ندادند متناسب با تورم افزایش 

قیمت داشته باشد. وقتی قیمت بلیت سینما 
بســیار کمتر از میزان تورمی اســت که در 
کشور شاهد هستیم و در عین حال افزایش 
قیمت در این شــرایط هم منجر به کاهش 
شدید مخاطب می شود، وضعیت پیچیده ای 
پدید می آید که تنها حمایت دولت می تواند 
راهگشا باشد. در برخی شرایط دولت باید وارد 
عمل شود و خودش مدیریت بحران را دست 
بگیرد، همانطور که دولت برای نان یارانه  در 
نظر می گیرد تا قیمتش کنترل شــود برای 
ســینما که یک محصول فرهنگی است و به 
دلیل سوءمدیریت ها در طول سالیان دراز به 
این شرایط رسیده باید یارانه ای در نظر بگیرد 
و اجازه ندهد که قیمت بــه یکباره تا اندازه 
زیادی افزایش پیدا کند و به تبع آن با ریزش 
مخاطب مواجه شود. اگر اجازه می دادند که 
سینما زیســت طبیعی خود را داشته باشد 
هیچ نیازی به حمایت دولت نبود اما در این 

شرایط چاره ای جز حمایت دولت نیست.
علیخانی تصریح کرد: فیلمسازی در سینما 
امروز با ریســک بالایی همراه اســت، اکثر 
سرمایه گذارها سرمایه شــان را در سینما از 
دست می دهند و تنها چند فیلم هستند که در 
طول سال می توانند سرمایه خود را برگردانند 
و فیلم هایی که موفق به سودآوری می شوند 
به اندازه انگشــتان یک دســت هم نیستند. 
ســینمادارها هم به تبع این شرایط وضعیت 

مساعدی ندارند و هر گونه تصمیم گیری در 
این حوزه باید با دقتی صورت بگیرد که این 
وضعیت بحرانی را که بــه دلیل تصمیمات 
غلط سال های گذشته شکل گرفته بحرانی تر 
نکند. مشــکل ســینمای ما امروز با افزایش 
یا کاهش بلیت ســینما حل نمی شود، کاماً 
مشخص اســت که وضعیت اقتصادی کشور 
مساعد نیست و حتی اگر قیمت بلیت کاهش 
پیــدا کند بخش اعظمــی از جامعه ترجیح 
می دهد به مشــکات اساسی اش رسیدگی 
کند تا اینکه برای ساعتی به تفریح فکر کند 
و به سینما برود. وقتی مشکل با ارزان یا گران 
شدن بلیت حل نمی شود دولت باید به عنوان 
حامی ورود کند، به نســبت مخاطبانی که 
فیلم ها دارند از فیلم ها حمایت کند و سینما 
را نجات دهــد. وی در پایــان تصریح کرد: 
سال های قبل سازمان سینمایی به شکل های 
مختلف به سینماها کمک می کرد ولی مدتی 
اســت که هیچ حمایتی صــورت نمی گیرد. 
اگر سینما نابود شــود وجود وزارت ارشاد و 
سازمان سینمایی هیچ معنایی ندارد. وزارت 
ارشــاد تنها نهادی برای نظارت و برخورد با 
ســینما نیست و باید از سینما حمایت کند، 
در این شــرایط بدون شک اگر وزارت ارشاد 
حمایتی نکند، هم ثابت ماندن قیمت بلیت و 
هم افزایش آن به ضرر سینما تمام می شود و 

می تواند آن را به نابودی بکشاند.

یک تهیه کننده سینما:

 ثابت نگه داشتن و افزایش نرخ بلیت هر دو به ضرر سینماست


